
نایب رئیس کمسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:

 گام موفق وزارت نفت در افزایش 
تولید بنزین ستودنی است

به ویژه  نفت  وزارت  انرژی مجلس گفت:  رئیس کمیسیون  نائب 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران در زمینه افزایش 
تولید و توزیع این فرآورده راهبردی نقشی بسزا داشته اند که ستودنی 
است.حسین امیری خامکانی اظهار کرد: پیش از این رسانه های ضدانقلاب 
سعی داشتند با القای شایعه های  درباره روند عرضه و تولید بنزین، از 
وضع اخیر بازار سکه و ارز سوءاستفاده کنند و مردم را در حوزه سوخت 
به ویژه بنزین به مقابله با نظام و دولت بکشانند.وی تصریح کرد: با توجه به 
این که هربار موضوع افزایش نرخ بنزین از سوی مجلس شورای اسلامی و 
مسئولان دولت رد شده بود، اما تلاش  رسانه های ضدانقلاب با بی توجهی 
مردم و درایت مسئولان بی اثر شد.نماینده زرند و کوهبنان در مجلس 
شورای اسلامی با بیان این که این موضوع یک گام موفقیت آمیز برای 
دولت و وزارت نفت است، تصریح کرد: عملکرد وزارت نفت به ایجاد ثبات، 
آرامش اقتصادی و اجتماعی کشور کمک شایانی کرده است.خامکانی از 
اقدام های شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی به دلیل افزایش 

تولید سوخت و ثبات در عرضه آن به ویژه بنزین قدردانی کرد.

معاون وزیر نفت در امور پتروشیمی تاکید کرد

لزوم سامان دهی مسئولیت اجتماعی شرکت های 
پتروشیمی

معاون وزیر نفت در امور پتروشیمی بر سامان دهی سیاست گذاری ها 
کرد. تاکید  پتروشیمی  شرکت های  اجتماعی  مسئولیت  بخش  در 

رضا نوروززاده، مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی روز سه شنبه 
در حاشیه بازدید از طرح های پتروشیمی در حال احداث منطقه ویژه 
اقتصادی انرژی پارس با حضور در جلسه شورای راهبردی شرکت های 
پتروشیمی مستقر در عسلویه گفت: نقش ما در حوزه مسئولیت های 
اجتماعی این گونه است که به عنوان مثال مدرسه یا بیمارستان توسط 
دولت ساخته می شود، سپس ما هزینه آن را پرداخت می کنیم.وی افزود: 
مردم منطقه عسلویه از ما توقعاتی دارند که البته معتقدم آنها باید از 
فعالیت های ما در بخش مسئولیت های اجتماعی حداکثر رضایت مندی 
را داشته باشند.نوروززاده با تاکید بر این که سیاست گذاری ها در بخش 
مسئولیت اجتمحاصاعی شرکت های پتروشیمی باید سامان یابد، تصریح 
کرد: ساخت پروژه های عمرانی منطقه باید زیر نظر استانداری انجام شود.

جعفر ربیعی، مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس نیز در این نشست گفت: 
موضوع مسئولیت های اجتماعی روشن است و باید منابع آن را پرداخت 
کنیم، اما این پروژه ها باید بیشترین رضایتمندی را در مردم ایجاد کند و 
منابع مالی صرف شده نتیجه مثبتی در پی داشته باشد.وی ادامه داد: 
پروژه های عمرانی باید زیر نظر استانداری قرار گیرد و ما در این بخش ناظر 
باشیم. پروژه ها و هزینه های جاری منطقه و همچنین پروژه های عمرانی و 
جاری شرکت های پتروشیمی نیز باید در شورای سیاست گذاری و شورای 
راهبردی شرکت های پتروشیمی تعیین و مشخص شود.در این جلسه 
همچنین مسئولان و مدیران شرکت های پتروشیمی مستقر در منطقه 

عسلویه دیدگاه ها و پیشنهادهای خود را گفتند.

مشاور موگرینی از تصمیم پکن برای خرید نفت 
از ایران ستایش کرد

اروپا،  اتحادیه  مشاور فدریکا موگرینی مسئول سیاست خارجی 
مخالفت چین با واشنگتن وخرید نفت خام از ایران را ، اقدام بسیار مهمی 

برای زنده نگهداشتن توافق هسته ای 2015 )برجام( دانست.
ناثالی توچی مدیر انستیتو امور بین المللی ایتالیا در پیامی توئیتری 
با اشاره به رد درخواست واشنگتن برای قطع واردات نفت چین از ایران، 
نوشت: این گام مهمی برای احیای برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( 
است.شبکه خبری بلومبرگ، خودداری پکن را از پذیرش درخواست 
ایالات متحده برای قطع واردات نفت خام از ایران، ضربه ای به تلاش 
های دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا برای منزوی کردن تهران پس 
از اعلان تصمیم وی در 18 اردیبهشت ماه برای خروج یکجانبه از برجام 
دانست. بلومبرگ به نقل از مقام های ایالات متحده آگاه از مذاکرات با 
پکن نوشت: واشنگتن نتوانسته است چین را به قطع واردات نفت خام از 
ایران متقاعد کند که شکستی برای تلاش های ترامپ به منظور منزوی 

کردن جمهوری اسلامی به شمار می رود.
گروه هایی از مقام های ایالات متحده به منظور تلاش برای قطع 
خرید نفت ایران تا اوایل نوامبر )اواسط آبان ماه( به پایتخت های کشورهای 

جهان سفر کرده اند.
در حالی که دولت ترامپ اعلان کرده که قصد دارد صادرات نفت 
ایران را تا چهارم نوامبر )13 آبان ماه( به صفر برساند، به نظر بیشتر 

تحلیلگران، دستیابی به این هدف غیرممکن است.
دیگر طرف های امضا کننده برجام شامل روسیه، انگلیس، آلمان 
و فرانسه نیز بر پایبندی به برجام تاکید کرده اند.هند از خریداران عمده 
نفت ایران نیز اعلان کرده است که به واردات نفت از این کشور ادامه 

خواهد داد.

ژاپن خواستار معافیت از تحریم نفت ایران است
»هیروشیگ سکو« وزیر اقتصاد، تجارت و صنعت ژاپن روز سه شنبه 
با اعلام اینکه عرضه انرژی کشورش نباید از تحریم نفت ایران توسط 

آمریکا تاثیر بپذیرد، خواستار معافیت از این تحریم ها شد.
به گزارش پایگاه خبری »اس اند پی گلوبال پلاتس« آمریکا، وی 
در یک کنفرانس خبری در مورد آنچه که ژاپن در جریان مذاکرات هفته 
گذشته در واشنگتن به آمریکا گفته است، اظهار کرد: در طول دور دوم 
گفت و گوها در واشنگتن در روزهای اول و دوم اوت )10 و 11 مرداد( 
طرف ژاپنی روی این اصل اولیه که تحریم های آمریکا نباید بر واردات 
انرژی یا بر فعالیت شرکت های بزرگ این کشور )در ایران( تاثیر منفی 

گذارد، پافشاری کرده است. 
یک مقام ارشد دولتی ژاپن به پایگاه خبری یاد شده گفت: این 
اظهارات سکو در حالی ایراد شد که ژاپن خواهان معافیت اولیه از تحریم 
ایران به منظور تامین مهمترین اولویت این کشور یعنی تامین امنیت 
انرژی و نیاز پالایشگاه های این کشور به نفت ایران است. »ریو مینامی« 
مدیرکل نفت، گاز و منابع معدنی در وزارت اقتصاد، تجارت و صنعت ژاپن 
گفت: تامین امنیت انرژی و نیاز پالایشگاه های کشور به نفت ایران، اصل 
اساسی دولت در اخذ معافیت است. وی اضافه کرد: ژاپن در نظر دارد به 
واردات نفت خام از ایران ادامه دهد و این موقعیت را به آمریکا انتقال می 

دهد و خواهان درک موقعیتش از سوی آمریکاست.
مینامی همچنین افزود: ژاپن به این دلیل که پیشتر و ظرف سال 
های اخیر خرید نفت خام از ایران را کاهش داده است، باید از تحریم های 

جدید معاف شود. 

تولید نفت کارون ۱۱۴ هزار بشکه افزایش می یابد
پیش بینی می شود با حفر چاه های جدید، تعمیر چاه های موجود 
و اجرای دیگر پروژه های زیرسطحی و روسطحی، تولید روزانه نفت 
در شرکت کارون 11۴ هزار بشکه افزایش یابد.به منظور هماهنگی و 
برنامه ریزی برای پیشبرد اهداف تعریف شده، جلسه توجیهی طرح 
افزایش تولید چهار مخزن منتخب شرکت کارون در  نگهداشت و 
با  جنوب  نفت خیز  مناطق  ملی  شرکت  منتخب  مخزن   28 قالب 
حضور نمایندگان مدیریت ها و اداره های مختلف این شرکت برگزار 
شد.در این نشست ضمن تشریح اهداف و پروژه های تعریف شده در 
قالب بسته های چهارگانه، بر لزوم همکاری هرچه بیشتر با شرکت 
ملی مناطق نفت خیز جنوب برای پیشبرد اهداف طرح نگه داشت 
شد.بر  تأکید  جنوب  نفت خیز  مناطق  مخزن   28 تولید  افزایش  و 
اساس مطالعات انجام شده، پیش بینی می شود در این طرح با حفر 
پروژه های  دیگر  اجرای  و  موجود  چاه های  تعمیر  جدید،  چاه های 
زیرسطحی و روسطحی، تولید روزانه نفت در شرکت کارون 11۴ 

هزار بشکه افزایش یابد.
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که  آنجا  از  گوید،  می  نیرو  وزیر  داودی:  اسماعیل 
روند کنونی مصرف آب و برق و صِرف توجه به تولید برای 
جوابگویی به تقاضا روندی پایدار نیست، ناگزیریم مجموعه 
مدیریت  برای  را  تنبیهی  و  تشویقی  های  سیاست  از  ای 

مصرف و تقاضا به کار بگیریم.
»در شرایطی که اسب دنیا چهار نعل به سمت مقابله 
با آثار تغییر اقلیم حرکت می کند، نباید با طرح یک سری 
دعواهای »حیدری-نعمتی« و تسویه حساب های سیاسی 
با  همسو  باید  ببریم؛  بین  از  را  باقیمانده  محدود  فرصت 
یکدیگر، با گام هایی همچون اصلاح مصرف به سمت مقابله 

با تغییر اقلیم حرکت کنیم«.
این سخنان، بخشی از اظهارنظرهای »رضا اردکانیان« 
اصلاح  پای  پرسشی،  به هر  پاسخ  در  است که  نیرو  وزیر 

مصرف را پیش می کشد.
وی معتقد است، »ما در زمینه مصرف برق، بد مصرف 
هستیم؛ اینکه دمای آسایش 25 درجه است اما حتی در 
نقاط گرمسیری خود را عادت داده ایم که با اتکا به برق 
ارزان و یارانه ای دمای محیط را در حد 17 و 18 حفظ 

کنیم، در هیچ جای دنیا پذیرفته نیست«.
اردکانیان می افزاید: »در مصرف آب، هیچ جای دنیا 
نمی پذیرند که در یک اقلیم خشک، در مناطق وسیعی 
از کشور کشت برنج داشته باشیم؛ ما هم باید فکری برای 
معیشت جایگزین کشاورز بکنیم و هم فکری برای اینکه 
حدود 170 هزار هکتار از اراضی ما در مناطقی که خود 
وزارت جهادکشاورزی کشت برنج را در آن مناطق ممنوع 

کرده، زیر کشت برنج نروند«.
وزیر نیرو تاکید دارد باید تعرفه ها در بخش آب و برق، 
نه با هدف صرفاً تامین منابع، بلکه بیشتر با هدف مدیریت 
مصرف اصلاح شود؛ به گونه ای که اعمال این تعرفه ها، 

طبقات پرمصرف را از بدمصرفی منصرف کند.
متن کامل این گفت و گو به شرح زیر است:

در  گذاری  سرمایه  برای  کافی  منابع  *دولت 
افزایش ظرفیت تولید و تاسیسات انرژی برق ندارد 
و بخش خصوصی نیز با توجه به مشکلاتی از جمله 
مطالبات انباشته شده، انگیزه ای برای سرمایه گذاری 
در این صنعت ندارد؛ وزارت نیرو برای مدیریت این 

چالش چه برنامه ای دارد؟
_ یک مجموعه از برنامه ها باید با همدیگر جلو برود که 
ما در موضوع اقتصاد انرژی بتوانیم به وضعیت نسبتاً مطلوبی 
دست یابیم. بخش عمده ای از این مساله به این بر می 
گردد که ما بتوانیم همچنان انگیزه های بخش خصوصی 
را در سطحی مناسب حفظ کنیم و مراقب باشیم که این 

انگیزه ها از دست نرود.
برای اینکه این اتفاق رخ دهد، مکانیزم هایی قانونی در 
تبصره های بودجه امسال پیش بینی شده است؛ امیدواری 
ما به میزان زیادی است که بتوانیم با امکان تهاتر که در 
این تبصره ها پیش بینی شده، بخش قابل توجهی از بدهی 
های خودمان به بخش خصوصی را متناسب با دیون بخش 
خصوصی به بانک ها، سیستم مالیاتی و نظایر آن تهاتر کنیم؛ 
این اقدام، مقداری علاقه مندی بخش خصوصی به تداوم 
همکاری و سرمایه گذاری و کار در بخش صنعت برق و آب 

را تقویت می کند.
** این امر تاکنون اتفاق نمی افتاده است؟

_ خیلی محدود بود؛ اما امسال به میزان وسیعی تا 100 
هزار میلیارد تومان راهکار قانونی در قانون بودجه دیده شده 
است؛ آئین نامه اجرایی این اقدام که همین روزها ابلاغ می 
شود، در دولت نهایی شده است؛ ما در وزارت نیرو جلسه 
هایی را با بخش خصوصی برگزار کرده ایم که روش های 

اجرایی را به محض ابلاغ آیین نامه بتوانیم عملیاتی کنیم.
علاوه بر این، راهکار دیگری مورد توجه داریم؛ اینکه 
به تدریج به سمتی برویم که ما به عنوان دولت، حدی از 
نیازهای پایه در صنعت آب و برق را که در سطح الگوی 
مصرف مورد انتظار مردم است، بتوانیم فراهم کنیم و برای 
بیش از آن، راهکاری را تدوین کنیم که بخش خصوصی 
با  بیشتر  ما  این شیوه،  اساس  بر  میدان شود؛  وارد  بتواند 
تنظیم دستورالعمل های مورد نیاز نظارت کنیم؛ وزارت نیرو 
به عنوان یک سازمان نظارت کننده بر مقررات عمل می کند 

و بخش خصوصی خودش تولید و تولیدش را عرضه کند.
یک گام دیگر در این مسیر اصلاح تعرفه هاست؛ دولت 
از یک طرف دغدغه عدم فشار غیرقابل تحمل به بخش های 
آسیب پذیر جامعه را دارد و از طرف دیگر، به وضوح می 

داند که نباید به طبقات پرمصرف یارانه های وسیع پرداخت 
کند.

ما به این سمت می رویم که تعرفه ها در بخش آب 
و برق، نه با هدف صرفا تامین منابع، بلکه بیشتر با هدف 
تعرفه ها  به گونه ای  مدیریت مصرف اصلاح شود؛ یعنی 
اصلاح شود که طبقات پرمصرف را از بدمصرفی منصرف 

کند.
* در این زمینه به نظر می رسد وزارت نیرو به 
دنبال افزایش مساوی تعرفه های آب و برق برای همه 
جدید،  راهبردی  در  دارد  قصد  و  نیست  مشترکان 
چنین  آیا  دهد؛  افزایش  را  ها  پرمصرف  های  تعرفه 

نگاهی در وزارت نیرو شکل گرفته است؟
_ علاوه بر این، باید سیاست های تشویقی هم به کار 
گرفت تا کسانی که مصرف کمی دارند، تشویق شوند که 
این عادت خوب را حفظ کنند؛ اینکه چگونه تشویق شوند و 
چه تخفیف هایی به آنها داده شود، در دست بررسی است.

و  تشویقی  های  سیاست  از  ای  مجموعه  ناگزیریم 
تنبیهی را به کار بگیریم؛ چرا که ادامه روند فعلی و صِرف 
توجه به تولید برای جوابگویی به تقاضا، روندی پایدار نخواهد 
بود. برنامه وزارت نیرو برای اصلاح مصرف، افزایش یکسان 
تعرفه های آب و برق نیست بلکه در نظر دارد تعرفه ها را 
به گونه ای اصلاح کند که پرمصرف ها تنبیه و کم مصرف 

ها تشویق شوند.
* برای اجرای چنین برنامه ای دولت و مجلس 

همراه هستند؟
_ سیگنال هایی که از نمایندگان و کمیسیون های 
کمیسیون  انرژی،  کمیسیون  مثل  مجلس  تخصصی 
و  مثبت  کردیم،  دریافت  عمران  کمیسیون  و  کشاورزی 
نشانه همراهی آنان بوده است و دولت هم قطعا همراهی 
خواهد کرد.متاسفانه امتیازی که در عرصه آب وجود دارد، 
در برق وجود ندارد؛ در بخش آب، مردم به مرور متوجه 
تغییرات ناشی از بدمصرفی می شوند که آنها را به سمت 
اصلاح مصرف هدایت می کند؛ مردم می بینند که ارتفاع 
آب دریاچه سد پایین آمده یا جریان ورودی رودخانه ها 

کم شده است.
در بخش برق این شرایط نیست و تا وقتی می بینیم 
کلید را می زنیم و چراغ روشن می شود، فرض بر این است 
که همه چیز مرتب است در حالی که اینگونه نیست و با 
افزایش مصرف فشار به نیروگاهها آغاز می شود و وقتی خارج 
شدن از مدار به نقطه قرمز رسید، به یکباره مشاهده می 
کنیم که دیگر چراغ روشن نمی شود کما اینکه امسال این 

اتفاق رخ داد.
خاموشی  موجب  بدمصرفی،  بجز  عواملی  *چه 

های تابستان امسال شد؟ 
_ اتفاق های دیگری این مساله را تشدید کرد؛ رقم 
قابل توجهی از مصرف برق را از نیروگاه های آبی می گرفتیم 
که امسال حدود پنج هزار مگاوات از این میزان را از دست 
دادیم؛ علاوه بر این هوا در سطح کره زمین گرم شد؛ هنوز 
در بخش های قابل توجهی از آسیا، اروپا، آمریکای شمالی 
و جنوبی موج گرما وجود دارد؛ این مساله در کنار سیل 
های وسیع در این فصل از تابستان، آثار هشدار دهنده تغییر 

اقلیم است.
ما می توانیم تا مدتی، همین زمانِ کم باقیمانده را 
با طرح یک سری دعوی های »حیدری-نعمتی« و تسویه 
حساب های سیاسی بکُِشیم و از بین ببریم ولی واقعیت 
این است که اسب دنیا چهار نعل به سمت مقابله با آثار 

تغییر اقلیم حرکت می کند؛ باید حواسمان جمع باشد زیرا 
در غیر این صورت روزی می رسد که باید بنشینیم و آثار 
این کوتاهی ها را بین همدیگر تقسیم کنیم. همه باید همسو 
جلو برویم به این سمت که نخست، مصرف را مدیریت کنیم؛ 
روند فعلی مصرف به هیچ وجه روند پایداری نیست و نمی 
توانیم اینگونه ادامه دهیم و فکر کنیم که کشور در بخش 
برای  تمهیداتی  باید  است؛  شدن  اداره  قابل  انرژی  و  آب 

اصلاح الگوی مصرف بیاندیشیم.
* منتقدان وزارت نیرو هرگاه بحث اصلاح مصرف 
و اصلاح قیمت ها مطرح می شود، موضوع تلفات برق 
را به میان می کشند و می گویند وزارت نیرو به جای 
طرح این مباحث، تلفات را کاهش دهد؛ نظر شما در 

این زمینه چیست؟
_ این بحث که هر بار صحبت اصلاح تعرفه ها می شود 
افرادی می گویند به جای اصلاح تعرفه ها، تلفات را کاهش 
دهید، به همان اندازه بحث ناقص و غیرمفیدی است که ما 
هر وقت در وزارت نیرو بحث تامین آب و برق مطرح شود 
صرفاَ پاسخ دهیم که مردم باید مصرف خود را کنترل کنند. 
این دو رویکرد، از حیث ناقص بودن به یک اندازه بحث های 

ناواردی است.
اکنون تلفات شبکه توزیع 10.6 درصد است؛ این رقم 
در بهترین حالت در دنیا حدود هشت درصد است چون 
کمتر از آن هزینه های سنگینی دارد؛ ما کشور پهناوری 
هستیم و مدیریت این بخش باید به سمت توسعه مولد های 
پراکنده برویم؛ در غیر این صورت صدها و هزاران کیلومتر 

شبکه توزیع طبیعتا تلفات دارد.
البته در اینجا این سوال مطرح می شود که آیا تلفات 
باید در سطح 10.6 درصد بماند؟ قطعا خیر؛ این رقم باید 
پایین تر بیاد اما تعرفه ها هم باید اصلاح شود؛ اگر تعرفه ها 
اصلاح نشود هم در بخش آب هم برق، توصیه به مصرف 

صحیح راه به جایی نخواهد برد.
در سطح متوسط جامعه، استفاده از آب داخل بطری 
کم کم به یک عادت تبدیل می شود؛ ما برای یک متر مربع 
آبِ داخل بطری حاضریم 2 میلیون تومان بپردازیم اما در 
همین حال، برای یک متر مکعب آب تصفیه شده با کیفیت 
بدتر  نباشد  بهتر  بطری  داخل  آب  از  آن  کیفیت  اگر  که 

نیست، 500 تومان می پردازیم.
پس هر چقدر هم که به مدیریت مصرف توصیه کنیم، 
زمانی که یک هزار لیتر آب 500 تومان باشد- یعنی لیتری 
پنج ریال - طبیعی است که این آب برای شستشو، تنظیف 
سطح زمین و خودرو استفاده می شود؛ یکی از شیوه های 
اصلاح مصرف، اصلاح تعرفه است؛ هم باید تعرفه را اصلاح 

کنیم و هم هدررفت را کاهش دهیم.
* با توجه به اینکه جنس بارش ها در سال آبی 
جاری بیشتر باران بوده و ذخیره برفی چندانی وجود 
ندارد، ورودی سدها به حداقل ممکن رسیده است؛ 
در این شرایط، ذخیره آب سدها به دلیل مصرف در 
بخش های مختلف و همچنین تولید برق روز به روز 
رو به کاهش است؛ آیا چالش کم آبی تا قبل از بارش 
های پایان سال شدیدتر خواهد شد؟ در این صورت 
چه برنامه ای برای تامین آبِ ماه های پیش رو دارید؟

با  شرب  آب  تامین  در  که  ایم  کرده  ریزی  _برنامه 
مشکل جدی مواجه نشویم؛ دولت حمایت خوبی کرده و 
نزدیک به بیش از یک هزار میلیارد تومان اعتبار را برای 
اجرای طرح های اضطراری و کمک به طرح های در حال 
اجرا در زمینه آب شرب شهرها و روستاها در اختیار وزارت 

نیرو قرار داد که در مناطق مختلف کار می کنیم.
در بعضی استان ها که میزان کم بارشی تا حدود 70 
درصد نسبت به سال گذشته بوده است، به طور طبیعی 
روی  مناطق  این  در  ما  تکیه  داریم؛  بیشتری  مشکلات 
استفاده از آب شیرین کن هاست و در مناطق روستایی 

ممکن است ناچار باشیم با تانکر آبرسانی کنیم.
طرح های مستمر ما مبتنی بر این است که مجتمع 
های آبرسانی روستایی مطابق برنامه اجرا شود و بتوانیم به 
درصد خوبی از پوشش سطح خدمات رسانی در روستاها 

هم برسیم.
مردم هرچقدر نسبت به این مساله همراهی بیشتری 
نشان دهند، از ضریب اطمینان بالاتری برخوردار خواهیم 
شد که در هفته های باقیمانده فصل گرم، مشکلی برای 

تامین آب شرب نداشته باشیم.
* فکر می کنید محدودیتی داشته باشیم؟

_ این مساله کاملا به رفتار مردم بستگی دارد؛ مردم 
اگر با درک صحیح از این موضوع، همراهی کنند خاطر جمع 

هستم که مشکل جدی پیش نخواهد آمد.
این نکته را هم از ذهن دور نداریم که کسانی که به 
هر دلیل امسال به هوس افتاده اند فشار بیشتری بیاورند و 
تحریک بیشتری بکنند، در خشکترین سال 50 سال اخیر 
برای تحریک افکار عمومی و پایین بردن آستانه تحمل مردم 
روی موضوع محدودیت منابع آب و محدودیت برق سرمایه 

گذاری خواهند کرد.
پاسخی که مردم به این تحریک ها می دهند مهم 
است؛ ما در سطح مصارف خانگی اگر کمی با دقت تر عمل 

کنیم مشکلی نخواهیم داشت.
دولت  مخالف  سیاسی  های  جریان  برخی   *
روحانی، مباحثی در مورد خاموشی های امسال مطرح 
کرده اند و سوء مدیریت را عامل اصلی این مشکلات 

می دانند؛ نظر شما در این مورد چیست؟
_ کار جریان های مخالف و منتقد، پرداختن به این 
طرح  برای  هایی  روزنه  همیشه  که  این  و  است  ها  بحث 
دیدگاه های مخالف وجود داشته باشد، یک نوع شاخص 

حرکت به جلو و مردمسالاری است.
این نوع طرح دیدگاه ها اثری مثبت روی تنویر افکار 
عمومی خواهد گذاشت؛ بالاخره وقتی یک اطلاعات غلط 
راجع به تلفات شبکه داده می شود، دلیلی می شود که 
ما هم در پاسخگویی اطلاعات دقیق تری را عرضه کنیم و 
جامعه هم با استدلال ها آشنا می شود و مطلب صحیح را 

جلب و جذب می کند.
اما اینکه ما بگوییم مشکل مدیریت است، به تعبیری 
درست و به تعبیری نادرست است؛ اینکه مدیریت را صرفاً 
در  مثلا  نیست؛  تعبیر درستی  کنیم،  تلقی  یک دستگاه 
موضوع آب، چرخه مدیریت آب چرخه وسیعی است و سهم 
و نقش دستگاه مسئول در داخل سازمان دولت سهم بسیار 
بالایی است اما اینگونه نیست که سایر سازمان ها و خارج 
از دولت و حتی مصرف کنندگان جزئی از چرخه مدیریت 
نیستند؛ هر کسی که با شیوه عمل خود، بر کمیت و کیفیت 

مصرف تاثیرگذار است، جزئی از چرخه مدیریت است.
با این نگاه، نه تنها در عرصه آب و برق، بلکه در خیلی 
از حوزه ها مشکل مدیریت داریم؛ اما با این فرض که بگوییم 
با بزرگ کردن این مساله توجه خود را از عرصه هایی که 
نیاز به کار دارد دور کنیم، به اعتقاد من حرکتی در جهت 
خلاف منافع ملی است.ما در زمینه مصرف برق، بد مصرف 
هستیم؛ اینکه دمای آسایش 25 درجه است اما حتی در 
نقاط گرمسیری خود را عادت داده ایم که با اتکا به برق 
ارزان و یارانه ای دمای محیط را در حد 17 و 18 حفظ 

کنیم، در هیچ جای دنیا پذیرفته نیست.
کسانی که جزو گروه های مرجع هستند، باید کمک 
کنند که این عادت بد اصلاح شود؛ هر حرفی که ما را از این 

اصلاح دور کند، حرفی مخل منافع جامعه است.
هیچ جای دنیا نمی پذیرد که در یک اقلیم خشک، 
در مناطق وسیعی از کشور کشت برنج انجام شود؛ برای این 
کار هم باید برای معیشت کشاورز به فکر جایگزین باشیم و 
هم به این بیندیشیم که در حدود 170 هزار هکتار از زمین 
هایی که وزارت جهادکشاورزی کشت برنج را ممنوع کرده 

است، کشت انجام نشود.
اگر منظور از عبارت »اشکال از مدیریت« این است که 
موضوع بدمصرفی را باز نکنیم و به آن نپردازیم، آن حرف 

خلاف مصالح و منافع ملی است.

رئیس اداره بهداشت، ایمنی، محیط زیست و پدافند غیرعامل مدیریت 
اکتشاف از راه اندازی سامانه تصفیه پساب صنعتی به روش الکترو انعقادی در 

چاه اکتشافی مینو خبر داد.
به گزارش شرکت ملی نفت ایران، حمید طاوسی گفت: امروزه پساب های 
صنعتی در زمره مهم ترین پساب های آلاینده محیط زیست و منبع آلودگی 
هستند. تخلیه این پساب ها در محیط زیست، افزون بر تخریب، آلودگی منابع 
آب های زیرزمینی و سطحی و آلودگی خاک و گیاهان، هزینه های سنگینی 

را به کشور تحمیل می کند.
افزود:  حفاری  گل  پسماند  مدیریت  ضرورت  و  اهمیت  بر  تاکید  با  وی 
آلودگی های ناشی از حفاری چاه های نفتی و پسماندهای گل حفاری مقادیر 
محیط  وارد  حفاری  و گل  کنده ها  از طریق  را  ترکیبات شیمیایی  از  زیادی 
زیست می کند که این موضوع می تواند آثار جبران ناپذیری به همراه داشته 
و  جنوبی  مناطق  در  به ویژه  ایران  در  آب  کمبود  علت  به  طرفی  از  باشد. 
حفاری،  گل  تامین  به منظور  آب  به  حفاری  عملیات  مبرم  نیاز  و  نفت خیز 

مدیریت پسماند گل حفاری ضروری است.
طاوسی از همکاری مشترک با یک شرکت فعال داخلی در حوزه مدیریت 
و تاسیسات صنعت آب، پساب، فاضلاب صنعتی، نفتی و پالایشگاهی و یک 
شرکت معتبر خارجی که دارای سابقه طولانی در زمینه طراحی و ساخت 
تجهیزات تصفیه انواع پساب های صنعتی، پالایشگاهی و نفتی است، خبر داد.
ایران  نفت  ملی  شرکت  اکتشاف  مدیریت   HSE واحد  وی،  گفته  به 
بررسی ها  از  پس  خود،  خارجی  و  داخلی  جوینت  مشارکت  و  پشتیبانی  با 

سیستمی  حفاری،  پساب  گودال های  از  آزمایشگاهی  و  میدانی  مطالعات  و 
با  تا  کرد  فوتی طراحی  کانتینر ۴0  قالب  در  الکتروانعقادی  روش  اساس  بر 
قرارگیری آن در کنار دکل های حفاری و حوضچه های گل حفاری، تصفیه 

پساب های حفاری را به خوبی انجام دهد.
طاوسی توضیح داد: با به کارگیری سامانه تصفیه گل حفاری، مواد آلاینده 
به طور  خیره کننده ای حذف  فلزات سنگین  آلی، معدنی، روغنی و  شیمیایی، 
می شود و پساب تصفیه شده بر اساس استانداردهای سازمان حفاظت از محیط 

زیست ایران آماده بازگشت و تخلیه در آب های سطحی یا استفاده دوباره است.
با  مینو،  اکتشافی  چاه  در  پساب صنعتی  تصفیه  وی، سیستم  گفته  به 

توجه به مشخصات پساب ورودی، قابلیت تصفیه از 100 تا 2۴0 متر مکعب 
در روز پساب را دارد.

چاه  در  حفاری  گل  پساب  تصفیه  سیستم  مزایای  مورد  در  طاوسی 
اکتشافی مینو در مقایسه با سامانه های مشابه گفت: این سیستم به صورت 
پکیج و با حمل ونقل آسان به محل تصفیه منتقل و نصب می شود و نیاز به 

فونداسیون بتنی پیچیده ای ندارد.
وی نبود نیاز به حضور دائمی اپراتوار در زمان راه اندازی و بهره برداری از 
سامانه تصفیه پساب را از دیگر مزایا برشمرد و گفت: سیستم در یک شیفت 
کاری 6 ساعته حداکثر به یک اپراتور برای خاموش و روشن کردن سیستم و 

کنترل کیفیت نیاز دارد.
طاوسی ادامه داد: با استفاده از روش الکتروانعقادی به کار رفته در سامانه 
تصفیه گل حفاری چاه مینو، لجن تولیدی نسبت به دیگر روش های متداول و 
به ویژه روش های بیولوژیک، کاهش قابل توجهی پیدا می کند، همچنین  لجن 

تولید شده در این روش آماده دفع و دپو است.
وی کاهش خیره کننده مصرف مواد شیمیایی و در بسیاری از پروژه ها 
حذف آن در این سیستم تصفیه را از دیگر مزایا اعلام کرد و ادامه داد: با 
این اقدام، پساب تصفیه شده خروجی از آثار منفی باقیمانده مواد منعقدکننده 
شیمیایی مانند پلیمر و PAC عاری می شود.به گفته طاوسی، ساماندهی گودال 
گل )Mud Pit( که هزینه های بسیاری را به پروژه های حفاری تحمیل می کند 
و همچنین مدیریت گودال ها پس از اتمام عملیات حفاری می تواند از جمله 

مزیت های این سیستم تصفیه گل حفاری باشد.

وزیر نیرو اعلام کرد:

اعمال سیاست های تشویقی و تنبیهی برای مدیریت مصرف آب و برق

راه اندازی سامانه تصفیه پساب صنعتی به روش الکتروانعقادی در چاه اکتشافی مینو

کنسرسیوم 
 آسیایی 
 7 میلیارد دلار 
 در ایران 
سرمایه گذاری 
می کند

مدیر سرمایه گذاری شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: 
توافق با یک کنسرسیوم آسیایی )چینی- فیلیپینی( برای حضور 
در صنعت پتروشیمی ایران نهایی شده است که مجموع ارزش 

سرمایه گذاری آنها به هفت میلیارد دلار خواهد رسید.
سرمایه  جدیدترین  درباره  روزدوشنبه  علیمراد  حسین 
یک  داشت:  بیان  ایران،  پتروشیمی  صنعت  در  ها  گذاری 
ایران بسیار جدی  کنسرسیوم آسیایی برای سرمایه گذاری در 
است و حتی شرکت خود را در داخل کشور به ثبت رسانده و 
اکنون آخرین اقدامات برای واگذاری پروژه در حال انجام است.

وارد  به سرعت  دارد  آمادگی  این شرکت  کرد  تاکید  وی 
کار اجرایی شود و اکنون زمین ساخت این مجتمع نیز مشخص 
شده است. مدیر سرمایه گذاری شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
یادآوری کرد: این شرکت چینی قصد دارد همه زنجیره تکمیلی 
»متانول« را بسازد که یکی از پروژه های آن تبدیل مستقیم گاز 
به  نیز خودش  واحد  این  فناوری ساخت  و  است  ام.یی.جی  به 
کشور وارد می کند.»شرکت نامبرده در ایران به ثبت رسیده و 

مجموع ارزش ساخت این طرح پتروشیمی هفت میلیارد دلار 
فاز نخست  از آن در  است که 2 میلیارد و 800 میلیون دلار 
هزینه می شود«.ایران جزو معدود کشورهایی است که همه ابزار، 
ظرفیت ها و منابع مورد نیاز برای یک صنعت پتروشیمی سودآور 
و فعال را در اختیار دارد و مزیت های آن قابل مقایسه با هیچ 
کشور دیگری نیست.ظرفیت ها و جذابیت های سرمایه گذاری در 
صنعت پتروشیمی ایران به حدی فراوان است که گاهی از آن به 

عنوان بهشت آینده صنعت پتروشیمی جهان نام می برند.
وجود مخازن بزرگ گازی و خوراک فراوان، دسترسی به 
منابع آبی در سواحل جنوبی و استقرار کنار مسیرهای حمل و 
نقل دریایی از مزیت هایی است که ایران را به مکانی جذاب برای 
هایی  مزیت  می کند؛  تبدیل  پتروشیمی  صنعت  سرمایه گذاران 
که می تواند ایران را به قطب بزرگ صنعت پتروشیمی در آینده 

تبدیل و سرمایه گذاران را به سوی خود جلب کند.
محصولات  تولید  تنی  میلیون   63 تولید  ظرفیت  اکنون، 
پتروشیمی در کشورمان وجود دارد که با تکمیل و راه اندازی 

تن  میلیون  به 120  آنها  تولید  ظرفیت  تمام،  نیمه  های  طرح 
افزایش پیدا خواهد کرد و همچنین با کلنگ زنی واحدهایی که 
طراحی آنها انجام شده است، ظرفیت تولید پتروشیمی ایران به 
از  180 میلیون تن در سال خواهد رسید.»دونالد ترامپ« که 
بهمن سال 1395 به عنوان رییس جمهوری آمریکا بر سر کار 
آمده است، شامگاه هجدهم اردیبهشت ماه امسال خروج از این 
توافق بین المللی را اعلام کرد.در پی این تصمیم، برخی شرکت 
ها برای ماندن در بازار ایران یا ترک کردن آن مردد مانده اند؛ 

هرچند اروپا اعلام کرده است با تحریم آمریکا مقابله می کند.
و  نفت  خریداران  به  خود،  تصمیم  اعلام  از  پس  آمریکا 
به  تا  کرد  وارد  فشارهایی  ایران  پتروشیمی  و  گازی  میعانات 
نشان  ها  بررسی  اما  بزنند  دست  خود  خرید  توقف  و  کاهش 
می دهد این سیاست تاکنون ناکام مانده است و روند مبادلات 
ایران، بدون توجه به این هیاهوها همچنان ادامه دارد و حتی 
نهایی  را  ایران  در  مقدمات حضور  آسیایی  برخی شرکت های 

کرده اند.


